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noviny
Vážení a milí spoluobčané,
jsme na sklonku roku 2023, a tak mám i já 
možnost si tento svůj první rok ve funkci sta-
rostky znovu promítnout a bilancovat. V koli-
ka nových situacích jsem se ocitla, kolik zají-
mavých, příjemných, ale i nepříjemných věcí 
či situací jsem řešila, do jakých různorodých 
oborů jsem nahlédla, kolik jsem prošla semi-
nářů a setkání, poznala nových tváří a kolik 
nového jsem se naučila. Jsem velmi mile 
překvapená, jak různorodá a náročná je prá-
ce starosty, a tím více mě těší, kolik projektů 
jsme tento rok dokázali zvládnout. 
V první řadě jsou to hřiště.
Na výletišti Zahrázovo je pro děti od letošní-
ho června k dispozici velká lanová pyrami-
da a stezka. 
Na školní zahradě vzniklo nádherné přírod-
ní hřiště z akátového dřeva. Děti si zde 
užijí nové velké pískoviště, pirátskou loď 
s lezeckými prvky, houpačky, skluzavku 
ve svahu, spirálu či kladinu. Toto hřiště 
může ve dnech školního vyučování navště-
vovat v odpoledních hodinách od 16:30 do 
18:00 hodin i veřejnost. Mimo školní dny je 
ho možné využít v době 10:00-18:00 hodin, 
kdy se toto hřiště uzamyká.
Rekonstrukce hřiště proběhla i v areálu Na 
Koupališti. Zde vzniklo nové multifunkční 
sportoviště - červené hřiště s doskočištěm 
a workoutovou sestavou.  Je určeno primár-
ně pro žáky ZŠ a děti MŠ Sazovice, ovšem 

i zde má veřejnost přístup - během školního 
roku od 15:00 do 20:00 hodin a v ostatní 
dny od 8:00 do 20:00 hodin.
Zelené hřiště slouží veřejnosti a je možno 
jej využívat denně v době od 8:00 do 20:00 
hodin.
V případě soukromých akcí, turnajů či trénin-
ků je možné si multifunkční hřiště rezervo-
vat. Veškeré informace o možnosti rezervace 
či provozních řádech najdete na stránkách 
naší obce v záložce Sportoviště. 
Velkou akcí byla také II. etapa odkanalizo-
vání obce. V článku pana místostarosty Ing. 
Dušana Novotného se dočtete více informací 
o této akci,    o tom, jak se na kanalizaci napo-
jit a další informace.
Proběhla také rekonstrukce zídky naproti 
kostelu, kde se vybudováním gabionů (drá-
těných kontejnerů plněných kameny) zakry-
lo původní betonové zdivo. 
Na tuto rekonstrukci jsme navázali projek-
tem Revitalizace zeleně v Sazovicích, na 
který nám byla udělena dotace z OPŽP (Ope-
rační program životního prostředí) ve výši 
1  078 006,- Kč. Dodavatele jsme vysoutěžili 
na celkovou částku 1 104 742,25,- Kč, tudíž 
tato revitalizace proběhla za velmi nízké 
obecní náklady.
V rámci této revitalizace byla provedena 
i nová výsadba keřů před obecním úřadem, 
nad zídkou u kostela byly zasazeny nové 
stromy a keře, pod ní vznikl štěrkový záhon 

s trvalkami. Vedle školy byl dosazen břeh keři 
a na pozemku vlevo vedle školy nám vykvete 
louka.
Dále byly ošetřeny stávající stromy v obci 
a  také vysazeny nové. Součástí tohoto pro-
jektu je i následná péče o nově vysazené dře-
viny po dobu 3 let.
Ve vesnici proběhly rovněž opravy chod-
níků v místech, kde vznikly propadliny. Ve 
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sběrném dvoře a vedle něj byl upraven po-
vrch a usazeny nové obrubníky.
Také pro naše hasiče jsme v rámci dotačního 
programu Zlínského kraje (program RP 12-
23 – Dotace obcím pro jednotky sborů dob-
rovolných hasičů obcí Zlínského kraje) získali 
dotaci na nákup 7 ks zásahových komple-
tů a bot. Dotací bylo pokryto 70% nákladů.
Jistě jste si stihli všimnout, že během měsíce 
listopadu byly vyměněny i lampy pouličního 
osvětlení v obci za úsporné LED. Zde jsme 
také využili dotaci z Ministerstva průmyslu 
a obchodu, z programu Národní plán ob-
novy  – Rekonstrukce veřejného osvětlení. 
Výměnou za tato LED světla obec ušetří při-
bližně 300 000,- Kč za rok. 

Na příští rok máme samozřejmě také při-
pravenou řadu projektů, tak jen doufám, že 
se nám bude dařit stejně jako letos. Priori-
tou bude dobudování sociálního zázemí 
a schodiště u sportovní haly, opravíme také 
sociální zázemí na koupališti. S dalšími 
projekty vás seznámím v průběhu roku 2024.
Ráda bych touto cestou poděkovala všem 
spolkům, organizacím a dobrovolníkům, kte-
ří se zapojili do pořádaní akcí nebo pomáhali 
při jejich realizaci. 
Poděkování patří také zastupitelstvu obce, 
jejím pracovníkům i brigádníkům za celo-
roční práci. Upřímně děkuji oběma pánům 
místostarostům a také paní Brázdilové, kteří 
mi v tomto roce velmi ochotně odpovídali na 

všechny mé dotazy a pomáhali mi řešit ne-
jednu situaci. 
Nastává adventní čas. Rozsvítili jsme spolu 
náš vánoční strom, čeká nás oblíbený jar-
mark a už se pomalu těšíme na Vánoce. 
Přeji vám, abyste se sešli všichni ve zdra-
ví a v pohodě. Prožijte Vánoce plné klidu, 
odpočinku, úsměvů a pohádek v blízkosti 
těch, které milujete.
Na závěr roku vám přeji, abyste vykročili 
pravou nohou do roku 2024. Ať je tento 
nový rok naplněný ve vašich rodinách 
láskou, zdravím, štěstím a Božím požeh-
náním.

Michaela Vajdíková, 
starostka

Provoz kanalizace v Sazovicích
V letošním roce byla dokončena II. etapa od-
kanalizování obce, která zahrnuje prodlouže-
ní kanalizačního sběrače podél vodního toku 
Racková vč. podchycení areálu MRB a stoku 
v boční ulici s novou výstavbou. Významně 
byly použity bezvýkopové technologie, čímž 
byl eliminován vliv na pozemky i místní ko-
munikaci. Dobudovaná kanalizace navazuje 
na první etapu zprovozněnou před pěti lety, 
etapizace je důsledkem poměrně náročného 
vyjednávání s majiteli pozemků. Tímto je 
celá obec odkanalizována, odpadní vody 
(OV) jsou čerpány do Tečovic, odkud jsou 
vedeny na ČOV Zlín-Malenovice, kde jsou 
náležitým způsobem zneškodňovány. 
Provoz kanalizace (vlastník obec) i vodovodu 
(vlastník VaK Zlín a.s.) zajišťuje společnost 
Vodárna Zlín a.s., která je vlastněna ze 75 % 
společností VaK Zlín a z 25 % společností Mo-
ravská vodárenská a.s.
Tímto je vyřešeno podchycení všech obec-
ních výustí do toku a vytvořeny podmínky 
pro napojení většiny nemovitostí v obci. Žá-
dáme občany, kteří nejsou na obecní ka-
nalizaci doposud napojeni, aby tak učinili. 
Je to příspěvkem k omezování vnosu znečiš-
tění do vodních toků (tedy přínos pro naše 
životní prostředí) a maximální napojenost 
přispěje k lepší ekonomice provozu. Upozor-
ňujeme majitele nemovitostí, kteří mají do-
posud výusti přímo do vodních toků, že by 
měli mít v takovém případě povolení k vy-
puštění vydané vodoprávním úřadem, které 
by vyžadovalo nutnost zajistit čištění, při-

čemž septik není považován za dostatečný. 
Informace ke způsobu napojování byly zve-
řejněny na internetových stránkách obce 
a  provozovatel kanalizace v obci zaslal pří-
slušným majitelům nemovitostí poštou žá-
dosti o přihlášení kanalizační přípojky pro 
napojení na dobudovanou II. etapu odkana-
lizování obce. 
Na této žádosti je podpis a razítko vlastníka 
kanalizace, kterým je obec Sazovice. Po do-
hodě s provozovatelem není tento podpis 
a razítko obce Sazovice na žádosti nutný.
Dále informujeme, že doklad o vlastnictví 
nemovitosti – výpis z katastru nemovitostí, 
který je nutno doložit k žádosti, je možné vy-
hotovit na obecním úřadě v Sazovicích.
Připojení na kanalizaci znamená napojit od-
padní vody z nemovitosti přímo do kanali-
zace – musí se vynechat jímka, septik, čistič-
ka !!! To platí obecně pro všechny nemovitosti, 
protože se určitě najdou doposud nezrušené 
septiky i u nemovitostí z oblasti I. etapy. 
Kanalizace v obci je koncipována jako jednot-
ná, tzn. odvádí i deště, které jsou v případě 
velkých průtoků odlehčovány do vodotečí. 
U nové výstavby je však třeba napojovat pou-
ze splaškové OV a deště likvidovat samostat-
ně. Do kanalizace nesmí být zaúsťovány dre-
nážní vody, tyto zatěžují systém vč. čerpání.
Postup pro připojování nenapojených 
nemovitostí, které budou napojeny do 
stavbou vysazených odboček či napojení 
(obdobně platí i pro nové nemovitosti, kde 
vlastní napojení na troubu zajistí pracovníci 

provozovatele): Občané si připraví výkop, 
uloží roury a poté se dohodnou s panem 
Vladanem Dočkalem (kontakt viz níže), na 
termínu jeho účasti při připojování na kana-
lizaci. Tento pracovník stanoví úředně den 
napojení nemovitosti. 
Občané budou platit stočné od data ověře-
ného připojení. 
Kontakt na pracovníka Vodárny Zlín, který 
musí být přítomen při napojování na ka-
nalizaci: Vladan Dočkal vladan.dockal@ 
vodarnazlin.cz, 577 124 256, 702 196 397 
Ti majitelé nemovitostí, kteří potřebují pro-
věřit způsob stávajícího napojení mohou 
v  souladu s dopisem Vodárny Zlín kontak-
tovat pana Marka Dočkala (telefon číslo 
723 714 142 – volat od 7.00 do 15.00 hod.,  
e-mail: marek.dockal@vodarnazlin.cz).
Ačkoliv cena za vodu (vodné + stočné) není 
malá a stále roste, doposud se dařilo dohod-
nout s provozovatelem na tzv. solidární saz-
bě stočného (cena, kde infrastrukturu vlastní 
VaK), i když kanalizaci vlastní obec. Není to 
úplně automatické, je třeba plnit podmínky 
dotací a generovat prostředky na obnovu. 
V letošním roce končí pětiletá koncese na 
provoz a jsou vedena jednání k dalšímu po-
stupu.
Jak je obec zásobována pitnou vodou a ja-
kým technickým způsobem jsou OV odvá-
děny a čištěny stručně popíšeme v příštích 
vydáních.

Ing. Dušan Novotný, 
místostarosta obce

Budování opěrné zídky Vyplouváme za dobrodružstvím Dá se tu i klidně posedět…
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Podzim a advent v naší škole 
Babí léto – tento krásný pojem by se letos dal 
použít téměř na celé období podzimu. Houfy 
vlaštovek, odlétající husy, přilétající havrani, 
vydlabané dýně na schodech před školou patří 
k  neklamným známkám přítomnosti podzim-
ního času. Ale přitom by stále šly vytáhnout 
občas i plavky a kolo pro výlety do přírody.
Při pohledu na školu a její okolí jste určitě za-
znamenali spoustu výrazných novinek. Celé 
léto se z popudu a za podpory zastupitelstva 
obce Sazovice usilovně budovalo nádherné 
nové hřiště ve sportovním areálu, kam chodí 
naši žáčci cvičit  nejen v tělocviku, kde trénu-
jí běh v drahách, hod na koš, fotbal, skok do 
dálky a všechny další potřebné dovednos-
ti, ale také v družině a volném čase mohou 
sportovat dle libosti. Doufejme, že hřiště vy-
drží v tomto krásném stavu po dlouhé roky.
Další báječnou novinkou je přebudovaný are-
ál zahrady školy. Tento zajímavý projekt při-
pravovala ve spolupráci s paní Ing. Veronikou 
Petrášovou už bývalá paní ředitelka, Mgr. Věra 
Velísková,  a je moc dobře, že na její původní 
nápady a úsilí navázala i současná paní ředi-

telka Mgr. Šárka Vojáčková a že zahrada začne 
postupně poskytovat opravdu krásný prostor 
pro hru, odpočinek i učení všem dětem školky 
a školy. Již teď nabízí ve svém čerstvém trav-
ním koberci nové dřevěné prvky a prolézač-
ky, lavičky, altánek. Přibudou ještě vzdělávací 
panely, tabule, výsadba nových dřevin a bylin, 
pozorovatelna ptáčků a několik vyvýšených 
záhonů pro drobné školní pěstitelské pokusy. 
Moc se na její finální podobu těšíme. 
Žáčkům školy se v mimoškolní době nabíze-
jí tento rok různé zájmové kroužky – jak ve 
spolupráci s TyMy Holešov, tak i ty vedené 
pedagogy školy a dokonce i místními ochot-
nými dobrovolnými nadšenci. 
Jsou to kroužky : pohybový, Včelař, Kuchtík, 
zumbička, keramika, modelářství. 
Ve výuce jsme kromě standardních aktivit, 
které patří k začátku roku, podnikli výpravu 
do ZOO Lešná a absolvovali velmi zajímavý 
vzdělávací program zaměřený na živočichy 
žijící v blízkosti vody.
Čekají nás dále vzdělávací programy hudeb-
ní, literárně-dramatický, pojedeme také na 

dopravní hřiště a v předvánočním týdnu se 
chystáme navštívit také místní muzeum.
To již bude klepat na dveře doba adventní, 
kdy se jistě setkáme při rozsvěcení stromu na 
návsi i na předvánočním jarmarku, či dílnič-
kách ve škole.
Doufejme, že v tu dobu  babí léto vystřídá 
alespoň lehká bílá peřinka na loukách, ať 
naše děti zažijí onu ladovskou zimu a mohou 
provětrat boby a sáně. 
Do té doby jim přeji hodně zdaru a pěkných 
zážitků v práci školní i mimo ni. 
Děkuji také zastupitelstvu obce, rodičům, 
sponzorům a vůbec všem za podporu naší 
školy a jejích aktivit i za snahu při budování 
prostředí, ve kterém se děti i dospělí cítí bez-
pečně a příjemně. Zároveň jim přeji krásné 
Vánoce a hodně zdraví a úspěchů v novém 
roce.

Za kolektiv školy Erika Nováková

Připojujeme několik obrázků s vánoční té-
matikou, které budou doplňovat adventní 
výstavu v Otrokovicích.

Vánoční pozdravy od našich dětí 

Esterka B.Emmička N.

Nikolka B.

Robin L. Nina O. Valinka V.

Julie D.
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Obecní knihovna Sazovice hlásí
Milí čtenáři, čas letních dovolených je v letoš-
ním roce už v nenávratnu. Nastoupil podzim 
v celé své kráse a nezadržitelně se blíží zimní 
čas, vánoční svátky a zase konec roku 2023. 
Dovolte mi malé ohlédnutí, jak fungovala 
knihovna v době prázdnin a jak se půjču-
je nyní. Celý měsíc červenec byla knihovna 
otevřena. V srpnu, tak jako každý rok, byly 
v  knihovně prázdniny. Využívat jste mohli 
venkovní knihovničku, která je i díky vám ne-
ustále doplňována a obměňována knihami. 
Od července do konce srpna měli návštěvníci 
koupaliště v Sazovicích možnost zpříjemnit 
si pobyt u vody četbou vyřazených knih a ča-
sopisů, které byly v areálu nabízeny v  malé 
pojízdné knihovničce. Ta byla postupně do-
plňována o nové tituly a zájemci si mohli kni-
hy dle libosti vybírat a případně i ponechat. 
Provozovatelům a zaměstnancům koupališ-
tě patří poděkování, protože dbali o to, aby 
knihy byly udržovány v pořádku a chráněny 
před nepříznivým počasím.
 V měsíci srpnu bylo zakoupeno 58 nových 
knižních titulů. Navíc bylo knihovně věno-
váno dalších 10 knih. V Městské knihovně 
v Otrokovicích byly knihy zaevidovány, oba-
leny a od konce září byly připraveny k půjčo-
vání. Knihy jsou nakupovány na základě va-
šich přání a doporučení. Jejich ceny ale stále 
rostou, takže za finanční částku věnovanou 
obcí na jejich nákup se dá bohužel pořídit jen 
malé množství nově vydaných titulů. V listo-
padu proběhla výměna 80 knih zapůjčova-
ných našemu zařízení na dobu jednoho roku 
Krajskou knihovnou F. Bartoše ve Zlíně.
V letošním roce bylo z knihovny vyřazeno 
95 knih.
V minulém článku jsem vás informovala, že 
se knihovna stala členem svazu knihovní-
ků SKIP. Protože se naše knihovna aktivně 

zapojila do projektu Bookstart - S knížkou 
do života, bylo nám nabídnuto objednání 
herních prvků pro děti v hodnotě 3000,- Kč. 
Z nabídky bylo vybráno 7 her, které nám 
uhradila Krajská knihovna F.Bartoše ve Zlíně 
z prostředků mimořádné dotace Zlínského 
kraje. Hry jsou vhodné pro děti od dvou do 
šesti let. Kdo z rodičů má zájem přijít si s dět-
mi do knihovny zahrát, může, i když není na-
ším čtenářem. Rozšířen je i výběr knížek pro 
ty nejmenší. Určitě pobaví děti i rodiče.
V říjnu byla knihovna na chvíli vyzdobena 
podzimní přírodní nádherou. Ve spolupráci 
se spolkem Gučabab zde proběhlo podzim-
ní zdobení květináčů. Zdobení se zúčastnili 
jak dospělí, tak i děti. 
Koncem října bylo dokoupeno ještě 10 no-
vých knih pro děti, které vám ale budou 
k  dispozici až koncem roku, po zpracování 
v Městské knihovně v Otrokovicích.
V listopadu se v knihovně sešly naše seniorky 
na besedě Čtení z knihy notáře Jiřího Brázdy 
Notářský pitaval. Je to titul vydaný v roce 
1987, ale příběhy z notářské kanceláře jsou 
stále zajímavé a stále aktuální. 
Věřím, že v posledním měsíci roku budete 
mít plno práce a starostí, jak dohnat vše, co 
se za celý rok nestihlo. A taky se sháněním 
dárků, s úklidem, návštěvami příbuzných 
a přátel… Přesto bych vás ráda pozvala do 
předvánoční knihovny, kde najdete alespoň 
na chvíli klid a pohodu. A pokud se do ní vy-
pravíte ve středu 13. prosince, můžete si zde 
společně zazpívat v rámci akce Česko zpívá 
koledy. Začátek je v 18.00 hodin.
V prosinci bude knihovna otevřena každý 
čtvrtek od 14.00 do 19.30 hod.
Milí čtenáři, přeji vám všem krásné prožití 
vánočních svátků, v klidu a rodinné poho-
dě. Do Nového roku 2024 vám přeji hodně 

zdraví, štěstí a mnoho radosti z každého, 
třeba i jen všedního, dne.

Marie Ordáňová

Děti, přijďte si zahrát Jsme malí, ale šikovní Pěkné posezení u knížky

Nové čtení pro dospělé

Pojízdná knihovnička na koupališti
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Řemeslo ševcovské
(Pokračování seriálu o řemeslech a živnostech starých Sazovic)

Město Zlín bylo v minulosti vyhlášené díky 
výrobě obuvi. Řemeslný cech ševců zde exis-
toval už od roku 1580. Ševci se rozdělovali na 
tzv. novotníky neboli nováky, kteří zhotovo-
vali novou obuv, a na reflery neboli prťáky, 
kteří opravovali starší a obnošenou obuv.
K výrobě botů používali ševci nejčastěji 
hovězí, telecí, případně skopovou kůži. 
Vlastní ševcovská výroba zahrnovala braní 
míry, úpravu kopyta a střihu, vykrojení svrš-
ků a podešví, jejich sešití i konečnou úpravu. 
Boty se tehdy šily zákazníkovi přímo na míru 
a bývaly velmi drahé, takže si je zpravidla 
mohli pořídit pouze majetní lidé. Spolu se 
soukenickým řemeslem patřilo řemeslo šev-
covské k nejrozšířenějším řemeslům ve Zlíně. 
Patronem obuvníků byl sv. Kryšpín.                                                                                     
Kryšpín a Kryšpinián byli bratři, kteří se na-
rodili ve šlechtické rodině v Římě ve 3. století 
n.l. Oba měli kudrnaté vlasy ( crispus zname-
ná v  latině kudrnatý, odtud zřejmě pochá-
zejí jejich jména). Při hlásání evangelia se 
dostali až do severní Francie. Po nocích si na 
své pouti vydělávali obuvnickou prací, živi-
li se jako ševci. Byli udáni, vyzváni k zapření 
své křesťanské víry, a když odmítli, byli kru-
tě umučeni. Jsou zobrazováni v občanském 
oděvu s ševcovským nářadím nebo mučicími 
nástroji. V  minulosti žilo mezi lidmi mno-
hem více ševců, a  proto i jejich patroni byli 

známější. Uctívali je i další řemeslníci, jejichž 
povolání dnes již téměř zanikla: rukavičkáři, 
sedláři, koželuhové, tkalci a další.
Také v Sazovicích mělo ševcovské řemes-
lo své nezastupitelné postavení. Při výrobě 
nebo opravě obuvi sedávali ševci na židličce 
zvané verpánek a pracovali s různými nástro-
ji. Patřily k nim např. kladívko, knejp, kraják, 
kleště, šídlo, rašple a floky (ševcovské hře-
bíky). Z dalších potřeb to byla např. ševcovská 
nit zvaná dratev a také smůla (pryskyřice).
Mezi ševce v Sazovicích patřili:
Josef Ivanovský, č. 20                                                                   
Bartoloměj Šesták, č. 91
Dřímal, obecní domek ve Vývozku, bývalé č. 117
František Kovář, č. 71
Vincenc Emmer, č. 123 – říkalo se mu „Emeneme“

Muzeum JV Moravy – V ševcovské dílně

Ševci lidové poezii

Šiju boty do roboty,
nemám chleba, ani sýra,
všecko mi to kočka snědla, kšic!

Šiju boty do roboty,
zítra bude trh!

Oženil se švec, vyhnal babu preč.
Neuměla kaše vařit, ani polévku zasmažit,
ani chleba pect.

Sedí švec na cestě, šije boty nevěstě,
Sedí švec na cestě na verpánku.
Kladívečkem poťukává,
píchne dratvu, vytáhne.
Kladívečkem poťukává,
píchne dratvu, vytáhne.
(tanec ševcovský)

Šili, šili ševci boty sedlákovi do roboty.
Šili, šili ševci boty sedlákovi do pole.
Šidli, šidli, švec, zlámal kopytec,
zlámal kopyto, odpusťte mu to. 
(tanec ševcovský)

Švec, švec patlavec, slepil by ti aj palec!

Švec, švec prťavec, chytil babu za palec!
A staříčka za záplatu, tebe chytí za tu patu, jú!

K ševcovské historii v našem kraji se vztahuje 
i dávný tragický příběh:

Krvavé drama
Na hranici katastrů obcí Hostišové a Chlumu, 
v místě zvaném „Pod Jamíky“ se dne 29. prosin-
ce 1867 odehrálo krvavé drama. Byl zde úklad-
ně zavražděn zlínský ševcovský mistr František 
Bartoš.  Dvaapadesátiletý Josef Brázdil z Myslo-
čovic toho dne vylákal zlínského ševcovského 
mistra Františka Bartoše na cestu lesem do My-
sločovic, když ho předtím na rynku přesvědčil, 
že udělá se svými vysokými botami, které Bar-
toš již dlouho nemohl prodat, dobrý obchod 
právě v Mysločovicích, které patří k Hané, nosí 
se tam kalhoty koženice a vysoké boty tvoří 
součást svátečního ustrojení. Přestože byla 
zima a sníh, vydali se na cestu. Když docháze-
li na toto místo, Brázdil vybral z narovnaných 
metrů dřeva jedno poleno a nesl ho s sebou. 
Na Bartošovu otázku, proč to poleno bere, od-
pověděl, že "je to poleno hrabový, na cep bude 
dobrý!" Ale už po pár krocích s ním naložil úplně 
jinak. Udeřil zákeřně zezadu Bartoše do hlavy, 
a když upadl, několika dalšími ranami jej zabil. 
Schoval ho v blízké rokli a zaházel větvemi. Svůj 
lup - několik párů vysokých bot - si odnesl s se-
bou nejprve na Hostišovou, kde se je pokusil 
prodat, a pak do Mysločovic. Byl už večer, když 

na Hostišové strhl poplach jistý Vitásek, který 
se vracel od Zlínských Pasek do služby k sed-
lákovi a objevil v lese mrtvé tělo. Lidé se hned 
vydali se světlem na místo činu a vzali si krátký 
žebř, aby měli mrtvého na čem přinést do vsi. 
Po poradě představenstva se pak část Hostišo-
vjanů vydala do Zlína se smutnou zprávou pro 
příbuzné zavražděného. Druhá skupina - pře-
vážně muži, se vydala do Mysločovic, protože 
již měli podezření na Josefa Brázdila, který na 
Hostišové levně prodával boty. K chalupě, kde 
bydlel s matkou, přišli až za tmy, a když se pta-
li po Josefovi, matka řekla, že už spí. Ale Josef 
nespal, byl oblečený a přemýšlel, jak by unikl. 
Jenže ve staré chalupě byla jen malá okýnka, 
kterými se nedalo prolézt, a jediné dveře ved-
ly ke skupině chlapů, kteří hovořili s jeho mat-
kou. Josef Brázdil si mezi nimi chtěl nečekaně 
prorazit cestu, ale jeden z chlapů ho zachytil za 
rameno a hned na něj udeřil: "Josefe, tys zabil 
toho ševca!" Brázdil dlouho nezapíral a přiznal 
se. Na příkaz mysločovského purkmistra byl 
zavřen do obecní šatlavy, ráno pak deportován 
žandáry do Napajedel, kde byl vsazen do věze-
ní. Ještě než byl odsouzen, musel se zúčastnit 
pohřbu nebohého Bartoše, jít před jeho rakví 
a na rameni nést neblahý vražedný nástroj - 
hrabové poleno. Byl mráz a omrzly mu přitom 
prsty. Nebýt žandárů, kteří šli po jeho boku, byli 

by ho lidé po pohřbu snad zabili. Josef Brázdil 
nebyl odsouzen k smrti, protože byl "mdlého 
rozumu". Dostal dvacet let žaláře, které si také 
odseděl. Vrátil se pak do Mysločovic, kde se 
však k němu nechtěl nikdo znát, každý v něm 
viděl vraha. Nakonec se ztratil někde u vzdále-
ných příbuzných - ani se neví, kde je pochován.
Tato pochmurná historie má ještě jednu po-
zoruhodnou souvislost. 
Vdova po zabitém ševci Bartošovi se po čase 
vdala za jiného ševce, jménem Antonín Baťa. 
Měla s ním tři děti-Antonína, Tomáše a Annu. 
A Tomáš, ten prostřední z nich, se v dospělosti 
stal zakladatelem světoznámé obuvnické fir-
my Baťa a zasloužil o vybudování a výstavbu 
moderního Zlína i o rozvoj celého regionu. 
Dlouhá léta tuto smutnou událost připomí-
nal jen obrázek sv. Kryšpína, patrona ševců, 
který byl údajně zhotoven na příkaz lesmist-
ra hraběte Šternberka v Malenovicích. V po-
sledních letech je na místě, kterému se říká 
„U zabitého ševca“, obrázek Heřmana Jurčíka 
ze Lhotky, několikrát obnovovaný. Občanské  
sdružení Horizont Hostišová se rozhodlo do-
plnit obrázek textem, v němž je celá událost 
podrobněji vylíčena. Kolemjdoucí si určitě 
rádi připomenou dávnou historii, která ve 
svém konečném důsledku měla významný 
dopad na celý zlínský region.
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 6. 8. – Beseda s poutníkem Vlastimilem Potočným 
V minulém čísle Sazovických novin měli čte-
náři možnost seznámit se prostřednictvím 
rozhovoru s p. Vlastimilem Potočným a jeho 
pěší poutí do Santiaga de Compostela. Brzy 
nato se v sále obecního úřadu uskutečnila na 
toto téma beseda, která navzdory deštivému 
počasí přilákala zájemce nejen z obce, ale 
i okolí. Sál byl posluchači téměř zaplněn. Na 
svou cestu se Vlastik vydal ode dveří kostela 
sv. Václava 7. července 2022 a do cíle, španěl-
ského poutního místa Santiaga de Compos-
tela, dorazil 24. listopadu. O dva dny později 
stanul na pobřeží Atlantiku, kde jeho cesta 
po čtyřech měsících a 17 dnech skončila. Za 
tu dobu ušel podle vlastního odhadu 3 500 
km a  prošlapal čtyři páry bot. Nohy vydržet 
musely, i když o namožené svaly, puchýře 
a otlaky nouze nebyla a užil si s nimi i dost bo-
lesti. Nevydržela ale pokrývka hlavy, rozpadlý 
slaměný klobouk nahradil darovaný frajerský 
z plsti. Prvních 600 km Českem a Rakouskem 
putoval Vlastik se svou přítelkyní Janou, která 
se ale následně musela vrátit do práce, a tak 
na další kilometry zůstal sám.Všude po cestě 
se setkával s vlídným přijetím, pohostinností 
a snahou poradit a pomoci. Chovali se k němu 
tak místní, ale i poutníci, které potkával. Třeba 

v Rakousku se setkal se ženou, která prožívala 
velmi těžké chvíle a požádala ho, aby od ní do 
Santiaga donesl kámen a  pomodlil se za ni. 
O přímluvnou modlitbu v cíli pouti ho po ces-
tě požádalo ještě několik dalších lidí, kterým 
pak rád vyhověl.
Na celém dlouhém putování provázelo stej-
ně jako ostatní poutníky i Vlastika zname-
ní mušle na milnících a rozcestích, kde se 
dozvídal, jak daleko má ještě do cíle. Právě 
mušle je symbolem sv. Jakuba, jemuž je svě-
toznámé poutní místo zasvěceno.
S některými poutníky, s nimiž se seznámil na 
cestě nebo v ubytovnách, navázal bližší kon-
takt, který pokračoval i po skončení pouti. 
Posledních 10 dní šel společně s mladým Ma-
ďarem, který se jmenoval Gerry, a  společně 
dorazili i do cíle. Dojmy a pocity, především 
radost, že naplnil své předsevzetí a  dokázal 
dojít až na konec své cesty, byly na svatém 
místě tak silné, že dohnaly Vlastika až k slzám.
Zajímavé vyprávění doprovázelo množství 
fotografií promítaných na dataprojektoru. Na 
několika stolech si mohli přítomní také pro-
hlédnout věci, které Vlastika na pouti dopro-
vázely: spacák, vařič, stanový přístřešek, oble-
čení, trekové hole nebo dlouhou poutnickou 

hůl uříznutou před cestou z lísky u Potočných 
v zahradě, dokonce i poslední pár bot, které 
po cestě prošlapal. Velkou část vystavených 
věcí tvořily tzv. kredenciály, notýsky, do nichž 
se zaznamenávají razítka z poutních zastave-
ní – kostelů, kaplí, svatých míst i ubytoven. 
Nechyběl ani certifikát, který potvrzoval Vlas-
tikovo dokončení pouti a množství drobných 
upomínek z této daleké cesty.
V době, kdy vznikl tento článek, už je Vlasti-
mil Potočný opět na cestě. Se svou přítelkyní 
se vydali až na Nový Zéland, tentokrát za pra-
cí a za poznáním.

2. 9. – Tour de Žídelná  (Tour de mikrokolo)  
Naše obec je součástí Mikroregionu Žídelná, 
který vznikl r. 2002 jako dobrovolný svazek 
obcí Hostišová, Lechotice, Machová, Míškovi-
ce, Mysločovice, Racková, Sazovice, Tečovice 
a Žeranovice. (Jméno Žídelná a také Racková 
jsou jiné názvy pro naši říčku Svodnici.)
2. září byla pro všechny příznivce cyklistiky 
z  těchto obcí odstartována napříč mikrore-

gionem Tour de mikrokolo. Účastníci mohli 
startovat v určeném čase (10:00 – 17:00) 
z  kterékoliv obce a projet postupně celou 
trasu nebo si ji upravit podle vlastních mož-
ností a sil, tj. projet jen některá místa. V každé 
obci si cyklisté mohli na určených Check-po-
intech vyzvednout kartičku, na kterou pak 
podle věkových kategorií sbírali razítka obcí, 

jimiž projeli, a mohli se zde také občerstvit.  
Celá tato rekreační a relaxační akce měla cíl 
v  Machové, kde její účastníky čekal dopro-
vodný program, mj. živá hudba skupiny Vivi-
an band. 
Kolik se akce zúčastnilo cyklistů ze Sazovic, 
se zjistit nepodařilo, ale celkově ze všech 
obcí jich mělo být kolem čtyř stovek.

JAK ŠEL ČAS

Cestovatel s holí poutnickou

Certifikát o vykonané pouti (v pozadí poslední boty)Bylo co si prohlížet
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Svatováclavský průvod Obecní prapor s pamětními stuhami v průvodu nikdy nechybí

 9. 9. – Dětské cyklistické závody 
(viz článek Sazovické HaŠLeRGy v akci)

15. 10. – A zase je tu drakiáda 
(viz článek Sazovické HaŠLeRGy v akci)

28. 9. – Ctíce předky, ctíme sebe…
… zní starodávné heslo šlechtického rodu 
Bubnů z Lític v televizním pořadu Mod-
rá krev. V Sazovicích máme v takové úctě 
především našeho patrona sv. Václava a na 
jeho svátek proběhne vždy v obci náležitá 
oslava. Dědinou projde průvod krojova-
ných dětí DFS Konopka, CM Luňák i dalších 
sazovických občanů, nechybí ani členové 
MPS Hlahol z Mysločovic, kteří svými hlasy 
podpoří zpěv při mši svaté. Početnou část 
průvodu tvoří pak hasiči a jejich hosté, do 
kroku jim vyhrává dechová hudba Zdou-
nečanka. Zastaví se u pomníku T.G.Masary-
ka a květiny položí i pod sošku sv. Václava 
umístěnou ve výklenku zvonice a na počest 

oslavence zde vždy zazní svatováclavský 
chorál.
Dokud v Sazovicích nestál kostel, konala se 
slavnostní svatováclavská mše na výletišti. 
Od r. 2017 zaplní vždy věřící z obce a okolí 
kostel i prostranství před ním. Hezkou tradi-
cí se stala bohoslužba, kterou spolu s P. Mi-
chalem Šálkem společně slouží pozvaný 
novokněz, letos to byl P. Jakub Žákavec 
z Prahy. 
Na závěr mše sv. jako vždy zazněl chorál 
Svatý Václave a pak následovalo novokněž-
ské požehnání, pro které si přišly desítky 
účastníků bohoslužby, často celé rodiny. 
Před kostelem pak na všechny přítomné 

čekalo malé pohoštění – vynikající hodové 
koláčky. 
Teplý a slunečný sváteční den pokračoval 
v sále OÚ slavnostním obědem pro pozvané 
a pak zábavným odpolednem ve sportovním 
areálu Na Koupališti.
Na děti tu čekaly skákací hrady, skluzavka 
a další atrakce, dospělí se mohli až do podve-
čera pobavit i zatancovat při hudbě oblíbené 
Zdounečanky.
Krásné heslo si letos na pozvánku zvolili po-
řádající hasiči: „Kdo ctí svatého Václava, ctí 
své kořeny. Kdo ctí své kořeny, je pevně za-
kořeněný a jen tak nic s ním neotřese.“

15. 10. – Na sv. Františka a Hyacintu nezapomínáme
Na fatimské děti, sv. Františka a sv. Hyacintu, 
jejichž ostatky máme uloženy v našem kos-
tele od 13. října 2017, vzpomínáme kolem 
tohoto data každý rok, kdy po bohoslužbě 
v kostele je pro děti připravena malá pouť. 
Letos se uskutečnila 15. října, kdy se při ran-

ní mši sv. zaplnil kostel věřícími, mezi nimiž 
bylo hodně rodičů s dětmi všeho věku, do-
konce i hodně maličkými. Mši sv. sloužil P. Mi-
chal Šálek za asistence čtyř ministrantů. Po 
jejím skončení a kněžském požehnání dětem 
následovalo v suterénu kostela malé pohoš-

tění pro všechny přítomné a pro děti drobný 
dárek – obrázek fatimských dětí a čokoládo-
vá fidorka.                                                                                                             

(Fotografie z pouti viz v článku Kostel sv. Vác-
lava…)
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28. 10. – Lampióny rozsvítily dědinu 
Definitivní podzim se většinou dostaví kolem 
28.října, kdy lidé do lampiónového průvodu 
vyrazí už v teplých bundách a kabátech. Le-
tos to ale neplatilo, počasí, i když zamračené, 
bylo pořád příjemně teplé, takže sem tam 
bylo možné zahlédnout ještě účastníky prů-
vodu, zejména větší kluky, v kraťasech a trič-
ku s krátkým rukávem. 
Lidí se na seřadišti u školy sešlo nebývalé 
množství, převládaly mladé rodiny s malý-
mi dětmi, některé se ještě vezly v kočárku. 
A  snad všechny držely v ruce lampióny, od 
klasických papírových přes ty se strašidelný-
mi motivy až po všemožně blikající, a dokon-
ce měnící barvy jako neony v Las Vegas. 
Vzpomínkou na 105. výročí vzniku Českoslo-
venské republiky zahájila slavnost prostřed-
nictvím obecního rozhlasu starostka p. Mi-
chaela Vajdíková a poté zazněla (nebo spíš 
zachraptěla) česká hymna, při jejíž hudbě 

položili hasiči ve slavnostní uniformě kytici 
s trikolórou k pomníku prezidenta T.G.Masa-
ryka.
Pak už se průvod za doprovodu hudby z roz-
hlasu vydal na obvyklou trasu směrem k fir-
mě MRB a odtud zpět přes obec až k obec-
nímu úřadu. U řady domů jej vítala světelná 

haloweenská výzdoba, hlavně dýňová straši-
dla. Před budovou OÚ čekalo účastníky akce 
jako vždy pohoštění – pro děti párek v rohlí-
ku a čaj, pro dospělé voňavý svařák. Většina 
shromážděných se poté přesunula na výle-
tiště, odkud sledovali slavnostní ohňostroj, 
o jehož odpálení se postarali sazovičtí hasiči.

28. říjen 2023 Jako každý rok

Pěkná pohoda při letošním setkání seniorů

Tak jak jsme na tom s tlakem?

20.10. – Setkání seniorů 
Letošní setkání sazovických seniorů se usku-
tečnilo v pátek 20. října. Venku panovalo krás-
né teplé počasí a možná právě ono přispělo k 
tomu, že se účastníků setkání sešel nebývalý 
počet (přes 90 osob). A snad k tomu přispěla 
i pozvánka na akci, v níž bylo mj. uvedeno, že 
zde bude krátce představena práce PAHOP. 
Mnozí senioři netušili, co to tajemné slovo 
znamená, a tak je do sálu OÚ přivedla možná 
i zvědavost.
Odpoledne zahájila krátkým proslovem p. 
starostka Michaela Vajdíková. Přivítala pří-
tomné a pak shromáždění uctili minutou 
ticha sazovické občany, kteří v minulém 
roce zemřeli. Následovaly gratulace čtyři-
ceti letošním jubilantům ve věku od 70 let. 
Těch bylo letos 9, 75 let oslavilo 7 občanů. 
S přibývajícím věkem bohužel oslavenců 
ubývá. Nejstarším mužem v naší obci je pan 
Alois Zapletal (86 let) a paní Anežka Velísko-
vá, nejstarší občanka Sazovic, se dožívá po-
žehnaného věku 95 let. Naše obec má 830 
obyvatel a z nich je 178 seniorů nad 60 let. 
Mezi nimi pak je 93 osob ve věku nad 70 let.
Po blahopřání a předání kytiček byla pří-

tomným představena činnost zdravotního 
ústavu s oním zvláštním názvem PAHOP, což 
znamená paliativní a hospicová péče. Jeho 
pracovníci poskytují zdravotní a sociální služ-
by pro pacienty léčené v domácím prostředí 
i pro jejich rodiny a pečující osoby. Profesi-
onální zdravotníci a pracovníci v sociálních 
službách zajišťují mobilní hospicovou péči, 
domácí zdravotní péči nebo odlehčovací 
terénní služby. Součástí prezentace byl i le-
táček s podrobnými informacemi o všech ty-
pech péče a s kontakty na jednotlivá zařízení, 
pro nás nejbližší se nachází v Malenovicích. 
(Letáček s informacemi je stále možné získat 
na OÚ v Sazovicích.) 
Kromě vyslechnutí přednášky měli všichni 
účastníci setkání možnost nechat si od zdravot-
ních sester změřit krevní tlak, saturaci i hladinu 
cukru v krvi, což také mnoho z nich využilo. 
Pak následovalo chutné pohoštění – přírodní 
vepřový řízek se šťouchaným bramborem, na 
stolech bylo také ovoce, slané pečivo a skvělé 
vlčnovské koláčky, k pití pivo, víno, minerálky 
a káva nebo čaj. A pokud měl někdo z hostů 
chuť na něco ostřejšího, členové obecního 

zastupitelstva, kteří se o obsluhu starali, rádi 
nabídli i skleničku slivovice.  K rozproudění 
zábavy přispěla dobrá hudba, kterou obsta-
rala skupina Gaspary až z Valašského Meziří-
čí. Při jejích písničkách si lidé nejen zazpívali 
a zavzpomínali na své „srdcovky“ z mládí, ale 
také zatancovali.
Poděkování patří všem organizátorům, kteří 
se o pěkné a příjemné setkání seniorů za-
sloužili.

Věra Nejezová



99

31. 10. – Náš kostel na Déčku 
Poslední říjnový den natáčel štáb České te-
levize, studio Brno, ve všech prostorách sa-
zovického kostela pořad pro dětský kanál 
Déčko. Šlo o jednu část třináctidílného cyklu 
o architektuře, která byla zaměřena na kostely 

a chrámy. Náš kostel sv. Václava bude zastupo-
vat moderní stavitelství a dále v tomto dílu di-
váci uvidí architektonické skvosty z dob minu-
lých – chrám sv. Barbory v Kutné Hoře, chrám 
sv.  Mikuláše na Malé Straně v Praze a piaris-

tický kostel Nalezení Svatého Kříže v Litomyšli.
Dvanáctičlenný štáb natáčel v nepříznivém 
deštivém odpoledni víc jak tři hodiny. Reži-
sérkou pořadu je Zuzana Dubová a do vysílá-
ní bude zařazen v dubnu příštího roku.

29. 11. – Rok od roku jsme lepší 
Letošní charitativní prodej vánočních hvězd 
organizátorky příjemně překvapil. Vedle sa-
zovických občanů se do něho zapojily i dvě 
největší místní firmy – MRB Sazovice, spol. 

s r.o. a Doudr Tools s.r.o. Společně vznikla ob-
jednávka za 21 540 Kč,- které opět poputují 
na pomoc onkologicky nemocným dětem na 
oddělení Dětské kliniky Fakultní nemocnice 

Olomouc. Všem, kdo si tento krásný symbol 
Vánoc zakoupili a přispěli tak na dobrou věc, 
patří velké poděkování.

4. 11. – Podzimní vycházka do přírody  
( viz článek Sezóna je za námi)

Přehled připravovaných adventních a vánočních akcí 
 25.11. 2023 Adventní dílny spolku Gučabab
 29.11. 2023 Prodej vánočních hvězd
 01.12. 2023 Rozsvícení vánočního stromu
 13.12. 2023 Česko zpívá koledy (18.00, obecní knihovna)
 16.12. 2023 Vánoční jarmark
 16.12. 2023 Výstava perníkového betlému v muzeu
 27.12. 2023 Vánoční koncert skupiny Hostband (16.00, kostel sv. Václava)
 28.12. 2023 Turnaj v kuželkách (Machová)
 31.12. 2023 Silvestrovské zvonkohraní (15.00, před kostelem sv. Václava)
 31.12. 2023 Hasičský Silvestr ( sál OÚ)

Akce v novém roce 2024 (do konce dubna)
 01.01. 2024 Novoroční přípitek a ohňostroj u OÚ
 06.01. 2024 Tříkrálová sbírka
 13.01. 2024  Hasičský ples
 20.01. 2024 Košt slivovice
 21.01. 2024 Dětský karneval
 27.01. 2024 Myslivecký ples
 03.02. 2024  Farní ples
 10.02. 2024 Masopustní vodění medvěda
 09.03. 2024 Ples ZŠ a MŠ Sazovice
 16.03. 2024 Divadelní představení
 28.03. 2024 Bazárek dětského oblečení
 06.04. 2024 Ukliďme Sazovice
 27.04. 2024  Hasičská pouť na Sv. Hostýn
 30.04. 2024 Slet čarodějnic
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Sezóna je za námi 
Léto už je nenávratně pryč a podzim se ujal 
své vlády. I my jsme letos ukončili sportov-
ní sezónu a pomalu se chystáme na zimní 
akce, které tady budou co by dup. Ať už je to 
naše výroční schůze, která se letos uskuteční 
11.  listopadu, či vánoční jarmark, kde opět 
pomůžeme obci s náročnou přípravou, nebo 
oslava Silvestra, která se letos opět uskuteční 
v sále OÚ.
Pojďme si ale připomenout, co vše se událo 
od posledního vydání novin.

25. července až 27. července 2023 zorgani-
zovali trenér naší mládeže Josef Gerža a jeho 
asistent Jaroslav Přibyl hasičský čundr pro 
své svěřence. Nejdříve jeli vlakem do Vizovic, 
pak autobusem do Horní Lidče, odkud pro-
běhl výstup na Čertovy skály. Pak pokračova-
li směrem do tábořiště Pulčín. Zde si postavili 
stany, které pak prověřil vydatný noční déšť. 
Další den následoval výlet do hasičárny ve 
Francově Lhotě. Celkově bylo těch dobro-
družství a výletů více, ale to si můžete přečíst 
v samostatném článku jednoho z účastníků 
čundru – Kuby Gerži. Návrat se konal až v ne-
děli naší hasičskou dodávkou. Tento třídenní 
výlet se všem opravdu moc líbil.
9. září 2023 proběhla na výletišti Zahrázo-
vo další mega akce a tou byl Hasičský den 
spojený s ukončenou ZLPS. Začal ve 12 ho-
din a hasičské útoky probíhaly až do 19,30. 
Celkem se odběhlo skoro 80 útoků a to je 
maximum, co jsme u nás kdy viděli! Potom 
následovalo slavnostní vyhlášení výsledků 
soutěže i celé zlínské ligy. Byl to neuvěřitel-
ný zážitek, atmosféra byla opravdu bouřlivá 
a neopakovatelná. Po vyhlášení výsledků ná-
sledovala diskotéka s DJ Vačim, která končila 
až ve 2 hodiny ráno. Akce však pokračovala 
až do nedělního dopoledne, protože hasič-
ská plocha a přilehlé okolí se proměnily ve 
stanové městečko, kde přespalo více jak 
100 hasičů z celého Zlínska. Ráno byla pro 
všechny připravena i snídaně a postupně se 
účastníci odebírali do svých domovů. Za celý 
den se na výletišti prostřídalo asi 1000 lidí 

a večerního vyhlášení a následné „pařby“ se 
zúčastnilo kolem 600 lidí! Opravdu to byl ne-
opakovatelný zážitek, který se nedá popsat, 
když ho člověk nezažije. Všichni byli moc 
spokojení, vše klapalo na jedničku. Spokoje-
ní byli i zástupci rady ZLPS a vypadá to, že 
poslední soutěž ZLPS se i příští rok uskuteční 
zase u nás. To se také potvrdilo na podzim-
ní schůzi ZLPS, takže ukončení této ligy se 
u nás opravdu příští rok uskuteční. No, máme 
se opět na co těšit !!
Hned po této poslední soutěži, tedy 11. září 
2023, začala rekonstrukce naši hasičské tra-
tě na výletišti Zahrázovo. Proces je to zdlou-
havý, složitý a náročný, ale snad se nám vše 
podaří stihnout do začátku zimy. Celou tuto 
revitalizaci si hradíme z vlastních prostředků, 
a co jde, provádíme i vlastními silami.
28. září 2023 proběhly v naší obci oslavy svát-
ku sv. Václava. Začaly hned ráno v 8 hodin 
budíčkem Zdounečanky a pak asi v 9,30 vyšel 
průvod od firmy MRB směrem ke kostelu. Zde 
proběhla mše svatá a poté následoval v sále 
OÚ slavnostní oběd pro zvané. Odpolední pro-
gram se pak přemístil na koupaliště, kde nás 
skvěle pobavila kapela Zdounečanka. Pro děti 
zde byly připraveny nafukovací hrady a sklu-
zavka, takže se za slunečného a teplého počasí 
všichni skvěle bavili. Končilo se až navečer.
27. října 2023 od 15 hodin proběhl v naší 
obci sběr železa. Nejdříve jsme uvažovali, že 
tuto akci odložíme, protože se opakoval jarní 
scénář sběru, kdy nám mírně pršelo. Tento-
krát však pršelo vydatně a skoro celý den. 
Nakonec jsme ale přece jen vyjeli a posbíra-
li vše, co nám občané nachystali. Dost jsme 
u  toho pochopitelně promokli, ale zvládli 
jsme to zhruba za 2 hodiny a potom jsme se 
šli ohřát a posilnit do naší klubovny, kde bylo 
připraveno něco teplého k jídlu. Sběračů se 
sešlo asi 7 a bylo fajn, že se zapojily i mladší 
ročníky našeho sboru.
28. října 2023 od 18 hodin prošel naší obcí 
lampiónový průvod, po jehož skončení, 
byl u obecního úřadu připraven ohňostroj 
a  malé pohoštění. Akce začala položením 

věnce k pomníku TGM a poté vyšel celý prů-
vod na obchůzku obcí. Tuto oslavu pořádal 
obecní úřad, naši členové jen zajišťovali bez-
pečnost účastníků průvodu.
4. listopadu 2023 proběhla podzimní vy-
cházka do přírody. Sraz byl v 8 hodin 
u hasičárny, kde nechyběla snídaně, a po 9. 
hodině se vyšlo. I tentokrát si organizátoři 
připravili zajímavou trasu podzimní přírodou 
v našem blízkém okolí a nechyběly ani chyt-
ré a zajímavé úkoly pro děti i dospělé. Cílem 
vycházky byla chata Netopýr, kde se opekly 
špekáčky, uvařil skvělý buřtguláš, střílelo se 
ze vzduchovek a přetahovalo lanem. Byl to 
hezký den a všem zúčastněným se moc líbil. 
Návrat byl okolo 14. hodiny hasičským au-
tem, nebo po vlastní ose, zpět do Sazovic.
Je vidět, že se prostě celý rok ani chvilku ne-
nudíme, a jak jsem psal na začátku, do konce 
roku toho ještě dost stihneme. Na námi po-
řádanou oslavu Silvestra jste všichni srdeč-
ně zváni, stejně tak jako na hasičský ples, 
který se uskuteční 13. ledna 2024. To je za 
mě vše. Přeji vám poklidný podzim, krásné 
Vánoce a šťastný nový rok 2024.

Tomáš Omyla,
jednatel sboru a 3. okrsku

VD JSDH Sazovice

ZE ŽIVOTA SPOLKŮ 

Svatý Václav Přetahování lanemSpolečná – před vycházkou

Plnění úkolů
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Hasičský čundr 
(Autorem příspěvku o čundru mladých sazovických hasičů je školák Jakub Gerža.)

Náš čundr začal tím, že jsme se snad všema 
dopravními prostředky přesunuli na Horní Li-
deč. Tam jsme vylezli na Čertovy skály, kde byl 
úchvatný výhled. Udělali jsme si pár fotek. Po-
svačili jsme a vydali se na tábořiště v Pulčíně. 
Aby to nebylo tak lehké, cestou nás zastihla dost 
prudká přeháňka, a proto došlo i na pláštěnky 
(byl to celkem adrenalin). Jakmile jsme došli 
na tábořiště, čekala nás tam hasičská dodávka 
s našimi těžkými zavazadly, jídlem a stany.
Pak nastal čas postavit si naše domovy, v na-
šem případě stany, a šlo se chystat ohniště 
a sekat dřevo. Všichni jsme si poté dali výbor-
né buřty a postupně jsme se všichni šli uklá-
dat na kutě. Jako vždycky nám počasí „přálo“ 
a v noci začala tak velká bouřka, že jeden 
stan to nevydržel a nastala noční bojovka, 
neboli stěhování se do jiných stanů.
Ráno jsme si dali výbornou snídani a dali jsme 
si uschnout zmoklé věci a vydali jsme se do 
Francovy Lhoty, kde nás provedli místní hasiči 
jejich zbrojnicí. Mohli jsme si sednout do hasič-
ských aut, vyzkoušet si, jak těžká je kyslíková 
bomba na zádech, anebo jsme si zkusili „hasit“ 
svoje kamarády prostřednictvím hadice napo-
jené na zásahové vozidlo Cania. Potom jsme se 
vrátili na oběd do restaurace Stodola na Pulči-
nách, já jsem si dal smažený sýr. Po tak velkém 
obědě jsme si všichni šli odpočinout. Poté kluci 
našli v potoce takové místo, kde se dalo skvě-
le vykoupat a byla tam i přírodně vytvořená 
skluzavka, takže jsme se tam všichni vykoupali. 
Poté nastal čas na večeři a vařil se luxusní kotlí-
kový guláš. Všichni jsme ho snědli, až se trenéři 
divili, jak to rychle zmizelo. Potom jsme si jako 
dezert dali lívanečky s marmeládou. Potom 
jsme se umyli v OPRAVDU ledové sprše a  ve 
22:30 nastala noční bojovka. Měli jsme z neda-
leké studánky Čarodějka nabrat vodu do láhve 
a donést ji zpátky do tábořiště. Všichni jsme to 
zvládli i s pár dalšími lidmi z tábořiště.
V neděli ráno jsme se po snídani vydali na 
výstup na Pulčínské skály, některým to dalo 
zabrat, ale zvládli to všichni včetně mě. Poté 
jsme se vrátili na tábořiště a začali jsme balit. 
Vše jsme naložili do naší hasičské dodávky 
a jeli jsme domů. Cestou jsme se stavili ještě 
na výbornou zmrzlinu.
A na závěr můžu s klidem říct, že zážitek 
z toho má úplně každý z nás. 

 Jakub Gerža, člen SDH Sazovice

Čertovy skály

Ochutnávka buřtguláše Kudy půjdeme?

Buřty k večeři

Výhled z Pulčin
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Sazovické HaŠLeRGy v akci… nebo spíše v akcích
I letos jsme školní rok zahájili společně s Bike 
Teamem Sazovice, jehož členové v září pořá-
dali dětské cyklozávody a my i letos mohly 
být jejich součástí, postaraly jsme se o do-
plňkový program. U našich tvořivých stoleč-
ků si děti mohly vyrobit zažehlovací obrázek, 
namalovat si svoji vysněnou cyklistickou 
helmu nebo si zopakovat význam doprav-
ních značek, se kterými se cyklisté nejčastěji 
setkávají. V rámci občerstvení jsme se poté 
postaraly o sladkou tečku v podobě palači-
nek s nutelou.
No a zanedlouho nás čekala další akce, kte-
rá neodmyslitelně patří k našemu spolku 
- Sazovická drakiáda. Tradičně se konala na 
výletišti Zahrázovo a sousedícím poli. I když 
to předchozí dny s počasím vůbec nevypa-
dalo dobře, jako zázrakem se v neděli 15. 
října odpoledne udělalo nádherně. Svítilo 
slunko, foukalo, značka ideál pro pouštění 

draků! Také v letošním roce byly vyhlášeny 
3 hlavní soutěžní kategorie – nejvýše letící 
drak, nekrásnější kupovaný, ale také nej-
krásnější vyrobený drak- a vítězové byli od-
měněni deskovými hrami. Nicméně, kdo na 
naše akce chodí, tak dobře ví, že nikdy nikdo 
neodejde s prázdnou, i když zrovna nevyhrál. 
Díky úžasným a štědrým sponzorům jsme 
mohly zajistit dárečky úplně pro všechny. 
Dostaly jsme také spoustu podnětů pro vy-
tvoření nových soutěžních kategorií, za což 
děkujeme a slibujeme, že do příštího ročníku 
všechny návrhy zhodnotíme. Naše Sazovic-
ká drakiáda ale není jen o pouštění dráčků, 
na výletišti Zahrázovo na děti čekal i boha-
tý doprovodný program a spousta dobrého 
občerstvení. Děti si zde mohly zaskákat na 
trampolínách a zacvičit si v rámci dráhy od 
dámského fitness centra Meet fit. Nesmělo 
chybět malování na obličej nebo podzimní 

tvoření. Novinkou letošního roku byly pak 
třpytivé účesy. Závěr akce patřil již tradič-
nímu hledání pokladu, které se letos neslo 
v duchu olympijských her.
Děkujeme za to, že na naše akce chodíte 
a užíváte si je. Budeme se i nadále snažit vy-
mýšlet stále něco nového a zábavného, pro-
tože to je to, co nás na naší práci baví. 
A kde se s námi můžete do konce roku ještě 
potkat? No přeci na vánočním jarmarku, kde 
se na vás budeme u našeho stánku těšit. 
A pokud se neuvidíme osobně, dovolte nám, 
abychom vám popřály krásné prožití blíží-
cích se vánočních svátků. Rodinou pohodu, 
domácnost provoněnou vánočním cukro-
vím, rozzářené dětské oči při rozbalování dá-
rečků a žádná přehnaná předsevzetí do no-
vého roku. Hodně štěstí, zdraví a lásky vám 
po celý příští rok přejí

vaše sazovické HaŠLeRGy 

Rok s Gučabab 
Je tomu opravdu tak. Nový rok se blíží mílo-
vými kroky. Pojďme se na chvíli zastavit a při-
pomenout si události, které jste společně 
s námi mohli v roce 2023 prožít.
Čas běží nezadržitelným tempem. Naše děti 
odrostly dětským hrám, a tak jsme se roz-
hodly předat pomyslnou štafetu v pořádání 
akcí pro nejmenší mladším maminkám ze Sa-
zovic, které mají doma malé ratolesti. O tom, 
že to byla dobrá volba, svědčí i skvěle uspo-
řádaný dětský karneval.  
7. 3. 2023 jsme společně s paní Ordáňovou 
přivítaly v naší knihovně redaktorku Českého 
rozhlasu Brno a spisovatelku Jarku Vykoupi-
lovou, jejíž kniha Babské rady na celý rok za-
ujala všechny přítomné dámy. Nevěříte? Od 
této chvíle již žádná z nás neuroní ani jednu 
slzu při krájení cibule. V čem tkví to kouzlo? 
Až budete příště vykonávat tuto činnost, po-
saďte se.
Poslední březnový den jsme připravily pro 
místní tvořilky velikonoční dílnu. Rozhodly 
jsme se vyrobit hnízda z přírodnin. Celou akci 
jsme si moc užily a domů odnášely opravdo-
vé skvosty.

Na konci května jsme pomohly uspořádat 
besedu s Mgr. Pavlou Vařechovou, jejíž po-
vídání o Indii nadchlo všechny přítomné. Již 
za měsíc jsme společně s Klubem seniorek 
přivítaly v naší obci Mgr. Sabinu Máchovou, 
doktorandku Ústavu historických věd Slez-
ské univerzity v Opavě. Dozvěděly jsme se 
spoustu informací o nelehkém údělu žen na 
východní Moravě v 19. a 20. století.
Prázdniny utekly jako voda a nastalo babí 
léto. Tentokrát jsme se rozhodly okrášlit 
naše domovy a vyrobit si podzimně laděný 
truhlík.
Konec listopadu je pro nás spojen se dvěma 
tradičními akcemi. Jako každý rok jsme zpro-
středkovaly prodej vánočních hvězd. Výtěžek 
z této akce putuje na pomoc onkologicky 
nemocným dětem do Fakultní nemocnice 
v Olomouci. Všechny nás může těšit hřejivý 
pocit, že jsme přispěli na dobrou věc.
Adventní dílny vypukly 25. 11. 2023 v 15 
hodin. Všichni přítomní si vyrobili vánoční 
lucerny ozdobené ubrouskovou technikou, 
adventní svícny a dveře našich domů odteď 
zdobí dřevěné hvězdy.

Závěrem se sluší poděkovat všem, kteří naši 
„partu“ podporují. Mezi největší podporo-
vatele patří obec Sazovice, bez jejíž pomoci 
by naše akce nemohly být tak štědré. Záro-
veň děkujeme všem rodičům a dětem. Právě 
vaše pochvala, dětský úsměv a nadšení jsou 
pro nás hnacím motorem.

Krásné Vánoce a hodně zdraví v roce 
2024 všem přeje Gučabab.

Podzimní tvoření

Dračí nebe nad výletištěmTvoříme ze šišekNa všechny se dostane
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V Klubu seniorek se stále něco děje
Po „hubených covidových letech“ činnost 
sazovického seniorklubu letos zase ožila 
a přinesla řadu zajímavých akcí. Některé 
z nich proběhly ve spolupráci se spolkem 
Gučabab. V březnu to byla společná beseda 
v obecní knihovně, kde paní Jarka Vykou-
pilová, redaktorka Českého rozhlasu Brno, 
představila svou knihu Babské rady na 
celý rok. V červnu pak následovalo další 
zajímavé téma, přednáška Mgr. Sabiny Má-
chové, doktorandky SU v Opavě, nazvaná 
Mezi životem a smrtí. Přiblížila v ní neleh-
ký úděl žen na východě Moravy v 19. a 20. 
století.
Další dvě besedy byly věnovány hudbě. 
Světová opera slavila 210. výročí narození 
geniálního italského skladatele Giuseppe 
Verdiho, a tak mu byla věnována vzpomínka 
a zazněla jeho hudba i na jedné ze schůzek 
klubu. Krásné bylo také setkání s klavírní 
tvorbou, kterou seniorkám přiblížila paní 
Květuše Hlobilová, bývalá učitelka hudby. 
V jejím podání zazněly skladby věnované 

jaru, měsíci a lásce, jejichž autory byli např. 
Edvard Grieg, Claude Debussy nebo Ludwig 
van Beethoven. Toto krásné hudební setkání 
určitě nebylo poslední.
Společně si seniorky prohlédly i komentova-
nou výstavu z tvorby malířky Marie Fische-
rové – Kvěchové, kterou uspořádalo místní 
muzeum ke 150. výročí vybudování školy 
v Sazovicích.
Pravidelně každý rok navštěvují členky klu-
bu také výstavy v MJVM ve Zlíně. Letos to 
byly hned dvě akce současně. První expozice 
s názvem Na krála, matičko, na krála! byla 
zaměřena na fenomén starodávného slo-
váckého obřadu Jízdy králů, který v součas-
nosti probíhá už jen ve čtyřech obcích – ve 
Vlčnově, Hluku, Kunovicích a Skoronicích a je 
zapsaný na seznamu světového kulturního 
dědictví UNESCO. Výstava představila historii 
i samotný průběh Jízdy králů i různé prvky, 
jimiž se v jednotlivých obcích liší.
Zcela odlišná byla mineralogická výstava 
Poklady ukryté v podzemí Karpat, kterou 

speciálně pro sazovické seniorky doprovodi-
la zasvěceným výkladem pracovnice MJVM 
Zlín, paní Andrea Dovicová. Laický návštěv-
ník je překvapen, jaké nerostné poklady se 
nalézají v místech, kde žijeme. Milým setká-
ním pro seniorky byl také sazovický meteo-
rit, který se opět v plné kráse představoval 
v samostatné vitríně a s patřičným komen-
tářem.
Je jen škoda, že těchto výjezdů do Zlína 
a okolí se kvůli zhoršené mobilitě už nemo-
hou účastnit všechny členky klubu. Počet 
pak často doplňují seniorky, které klub pra-
videlně nenavštěvují, ale jsou vždy na těchto 
akcích vítány.
Vedle všech uvedených činností zbývá člen-
kám klubu při každé schůzce čas i na popo-
vídání, zavzpomínání, na oslavu jejich svátků 
či narozenin a v neposlední řadě i na humor 
a navození dobré nálady, které je v těchto ne-
lehkých časech opravdu zapotřebí. 

 Věra Nejezová

Už nás všechny ty super šutry zmohly

Pozorné posluchačky

Zajímavý výklad p. Dovicové

Koncert p. Hlobilové
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Zprávičky od malých včelařů 
Poslední teplé podzimní dny jsme strávili 
s dětmi venku u včelína. Museli jsme uklidit 
naši letní „klubovničku“, poléčit včelky, vy-
tavit vosk (bohužel nám ho kus zase ujedl 
zavíječ voskový). Také jsme pohrabali spada-
né listí okolo včelína, natřeli a upravili jsme 
hmyzí domeček u školy a ze staré dřevěné 
bedýnky jsme vytvořili nový menší hmyzí 
domeček, který jsme také umístili před školu. 
Udělali jsme si i menší vycházku do přírody 
a do košíčku nasbírali červené šípky, které 
jsme nasušili a už se těšíme, že si v zimě udě-
láme dobrý šípkový čaj s medem a k tomu si 
upečeme medové perníčky.
V listopadu jsme se museli pomaličku přesu-
nout do tepla naší školy a začali jsme vyrábět 
svíčky na vánoční jarmark. Nejdříve jsme ze 
včelích mezistěn vytvořili stáčené svíčky – le-
tos se dětem moc dařilo a byla jsem překvape-

ná, jak krásné svíčky vytvořily. Přikoupili jsme 
i nové silikonové formičky na odlévané svíčky, 
a tak si děti mohly vyzkoušet, jak se pracuje 
s  tekutým voskem, a vyrobily si i plovoucí 
svíčky v ořechové skořápce. Pilně se tedy při-
pravujeme na vánoční jarmark a jsem ráda, že 
tyto činnosti děti moc baví a dělají je s radostí 
a láskou. Určitě i vám jejich výrobky, které si 
na jarmarku můžete zakoupit, udělají velkou 
radost. V lednu už budeme jenom odpočívat 
a těšíme se, že si za odměnu společně zajede-
me do kina na nějakou hezkou pohádku.
Odpočinek si už naordinovaly i naše včel-
ky a od října omezily v závislosti na počasí 
své výlety do okolí. V listopadu už jsme je 
mohli spatřit u úlu jen výjimečně. Teplejších 
dnů využily ke krátkým proletům, aby se vy-
prázdnily a přečkaly celou zimu v úlu. Matka 
už přestává klást vajíčka a včelky nespí, ale 

prožívají zimní klid. Již v září vyhnaly z úlů 
trubce, aby jim neujídali potravu. Zimní zá-
soby medu a pylu spotřebovávají ke své vý-
živě, ale pomáhají jim také vytvářet tepelný 
komfort v úlu. Včelky se semknou do hroznu 
(chomáče). Uprostřed chomáče je nejdůleži-
tější včela – matka, která je v teple a bezpečí. 
Ostatní včelky si svá místa průběžně vymě-
ňují a střídají se od středu ke kraji a zase zpět.
Včelaři ví, že včelky v zimě potřebují klid 
a není dobré je rušit. Zbytečný zásah člověka 
by pro ně byl velkým vyrušením a stresem. 
Proto i my necháváme včelky v klidu a v zimě 
jdeme do úlu jenom v případě, že je chceme 
léčit proti varoáze. 
Všem čtenářům přejeme klidné a pohodové 
zimní dny a krásné Vánoce strávené s lidmi, 
které máte rádi.

Jitka Kučerová

Podzim  
plný folklóru 

Letošní podzim je pro náš soubor i cimbálo-
vou muziku plný folklóru. Mohli jste nás vi-
dět při oslavách patrona obce sv. Václava, na 
dvou setkáních se seniory v Hostišové a Míš-
kovicích, muzika hrála na hodech v Kyselovi-
cích. V listopadu nás čekalo ještě vystoupení 
pro naše hasiče, s muzikou jste si mohli za-
zpívat i zatančit na zvěřinových hodech také 
v Sazovicích. V neděli 17. prosince Luňák za-
hraje před Benefičním koncertem pro Pora-
denské a krizové centrum ve foyer zlínského 
Kongresového centra.

Všechny naše příznivce srdečně zveme na 
naše adventní zpívání, které se uskuteční 
během Vánočního jarmarku v Sazovicích 
v sobotu 16. prosince a také se s námi může-
te setkat v Tučapech u Holešova, kde 6. led-
na vystoupíme s naším tradičním vánočním 
pásmem „Půjdem spolu do Betléma“.

Za DFS Konopka a CM Luňák 
Ilona Doleželová

Podzimní úklid kolem včelnice

Hra na prodávání ptáků

Vycházka do přírody a sběr šípků

Luňák na besedě se seniory (Hostišová)

Hmyzí domeček dostal menšího „brášku“

Konopka na besedě se seniory (Hostišová)
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Svaté přijímání

Sv. Václav – liturgický průvod

Pohoštění v suterénu kostela

P. Jakub Žákavec

Požehnání dětem od otce Michala

Příchod kněží na bohoslužbu

Malá pouť dětí – ranní mše

Kostel svatého Václava – i 2. pololetí bude bohaté
Navazuji na článek z minulého čísla našich 
novin. Tam jsem vám popsala, jak bohatý 
byl život v našem kostele v 1.pololetí r. 2023, 
a stejně tomu bude i v jeho druhé polovině. 
Zahájili jsme ji 28.září oslavami svatého Vác-
lava, patrona národa, naší obce i kostela. Již 
tradičně jde slavnostní průvod od firmy MRB 
až ke kostelu. Poté ze suterénu kostela vychází 
liturgický průvod a vstupuje to interiéru kos-
tela. Letos slavnostní mši svatou celebroval 
(slavil) novokněz Jakub Žákavec z Prahy spolu 
s naším panem farářem, otcem Michalem Šál-
kem. V promluvě pohovořil o životě sv. Václa-
va a jeho přínosu tomuto národu. Také my si 
máme brát příklad z jeho života a snažit se ale-
spoň trochu jít v jeho šlépějích. Na závěr mše 
svaté zazní vždy krásný Svatováclavský chorál, 
obohacený silnými mužskými hlasy zpěváků 
MPS Hlahol z Mysločovic.
Další pěkná akce, Malá pouť dětí, proběhla 
v  neděli 15. 10. 2023. Uskutečnila se ke cti 
svatého Františka a Hyacinty, fatimských dětí. 
Jejich ostatky máme uloženy v malém relik-
viáři ve zdi u reliéfu Panny Marie. V 7,30 byla 
sloužena ranní mše svatá za děti a dospívající 
mládež naší obce a farnosti. Po mši svaté do-
stanou děti vždy nějakou drobnost, ať ve for-
mě tištěné nebo sladké. Potom jsou všichni 
pozváni na malé pohoštění do kulturního zá-
zemí kostela. Je krásné, když při kávičce spolu 
chvilku všichni pobesedujeme a  nemusíme 
jen postávat před kostelem. Sálek byl téměř 
plný, což je chvályhodné. Příště přijďte i vy, co 
jste neměli ještě odvahu. Je to příjemné se-
tkání a nebojte, všichni se vejdeme. 
A nyní se přes dušičkový čas a dobu adventní 
přesouváme k Vánocům a ke konci roku.

Na svatého Štěpána 26.12.2023 bude 
u  nás v kostele sloužena v 7,30 hod. 
ranní mše svatá. Jste všichni srdečně 
zváni. Přijďte i vy, co nejste praktikujícími 
věřícími. Třeba jen „nakukněte“, ať si od-
nesete do svých domovů požehnání prv-
ního mladého světce, svatého Štěpána. 
Ve středu 27.12.2023 v našem kostele 
proběhne slavnostní Vánoční koncert 
skupiny Hostband. V jejich podání si vy-
slechneme vánoční koledy, a to nejen v na-
šem jazyce. Bude to překvapení pro nás 
posluchače. (Více v pozvánce na koncert.) 
A tak jsme se dostali až na konec kalen-

dářního roku 2023. V neděli na Silvestra 
31.12.2023 proběhne opět tradiční Zvon-
kohraní v podání našeho varhaníka pana 
Antonína Žůrka. Sejdeme se ve 14 hod. 
u  kostela, abychom si opět zazpívali ty nej-
známější a nejkrásnější koledy. Kdo nebude 
na dopolední nedělní mši svaté, může ales-
poň takto poděkovat Pánu Bohu za uplynulý 
kalendářní rok 2023.
Milí přátelé, přeji vám všem klidný advent, 
krásné a požehnané Vánoce a v novém roce 
zůstávejte v neustálé Boží přízni. 

 Marie Rapantová, 
členka Spolku sv. Václava
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Antonín Cyril Stojan
Při letošní cyrilometodějské pouti na Vele-
hradě si věřící připomněli 100. výročí úmrtí 
významné církevní osobnosti, váženého, ob-
divovaného a milovaného „tatíčka Moravy“, 
arcibiskupa Antonína Cyrila Stojana.
Narodil se r. 1851 v Beňově nedaleko Přero-
va, vystudoval mj. piaristické gymnázium 
v Kroměříži a kněžskou dráhu nastoupil v 25 
letech v Příboře. Nejdéle, celých 20 let, pů-
sobil jako farář v Dražovicích. Už na studiích 
se u něho projevovala silná víra a vřelý vztah 
k  odkazu Cyrila a Metoděje a zároveň neu-
věřitelná laskavost, obětavost a lidumilnost. 
Tyto vlastnosti se na jeho kněžské dráze ješ-
tě znásobily. Byl neobyčejně lidský, vstřícný, 
plný pochopení pro druhé, se srdcem stále 
otevřeným, připravený kdykoliv a komukoliv 
pomoci. Sám byl velmi nenáročný a skromný, 
zato jeho štědrost k druhým byla nekonečná. 
Dovedl darovat vlastní kabát a boty ubožá-
kovi na ulici, na faru denně přicházeli chudí 
lidé, kteří zde dostávali najíst. Za toto jeho 
jednání jej svým čestným občanem jmeno-
vala stovka obcí.
Stojan byl velmi pracovitý, denně byl scho-
pen napsat 50 i 70 dopisů. Mnoho pozornosti 
věnoval sv. Hostýnu a Velehradu. Právě zde 
začal pořádat unionistické kongresy, jejichž 
cílem bylo sjednocení církve a sblížení křes-
ťanského západu a východu, což byly v době 
Rakousko-Uherska snahy velmi pokrokové 
a  revoluční. Odtud už začala Stojanova ces-
ta do politiky. V roce 1896 dokončil studium 
a stal se doktorem teologie a o rok později byl 
za Křesťansko – sociální stranu zvolen poslan-
cem do říšského parlamentu. Bylo mu 46 let 
a po třech dalších úspěšných volbách setrval 
v politice až do zániku monarchie v  r.  1918. 

Své působení chápal především jako po-
moc a službu lidem (zasloužil se o  podporu 
chudých, obětí přírodních katastrof, usiloval 
o   opravy a stavbu nových kostelů, farních 
budov a škol i zakládání knihoven).
V době první světové války působil Stojan 
jako probošt v Kroměříži, která byla vojen-
ským městem. Nechal pro vojáky otevřené 
kostely, zpovídal je, povzbuzoval, utěšoval 
a  pečoval o zraněné a nemocné ze všech 
front, i když se tak ocitl v nemilosti úřadů. 
Pomáhal uprchlíkům a pořádal pouti na Ve-
lehrad, kde se modlil za ukončení válečného 
vraždění. Dokonce byl kvůli svým postojům 
obviněn z vlastizrady.
Po vzniku republiky byl v r.1921 jmenován 
olomouckým arcibiskupem. Své funkce se 
ujal „po stojanovsku“ – uspořádal oběd pro 
600 chudých a 3 tisíce sirotků. Pomoc po-
třebným zůstávala u něj stále na prvním mís-
tě. Jeho svěcení se v Olomouci zúčastnilo na 
100 tisíc věřících z Čech, Moravy, Slovenska 
i Polska a Rakouska a přijela i pětistovka kně-
ží z celé republiky.
Na zdraví Antonína Cyrila Stojana se velmi 
negativně podílelo extrémní pracovní nasa-
zení. Zemřel ve věku 72 let, 29. září 1923, dva 
a půl roku po svém jmenování arcibiskupem. 
Je pochován na Velehradě, ve zdejší králov-
ské kapli, kam přišel uctít jeho památku při 
své první návštěvě Československa po same-
tové revoluci také papež Jan Pavel II.
Na Velehradě nese Stojanovo jméno exercič-
ní dům sloužící pro odborná cvičení, meditaci 
i jako ubytovna pro poutníky. Jmenuje se po 
něm i zdejší gymnázium, v jehož prostorách 
byla letos k arcibiskupovu jubileu otevře-
na nová stálá výstava. Přibližuje autentické 

předměty, které hodnostář používal (ces-
tovní pas, poslanecká legitimace, jeho boty 
či rukavice). Zajímavé je uspořádání stov-
ky Stojanových charakteristik, které o  něm 
pronesli jeho životopisci, autoři knih o něm 
nebo jeho současníci. Věty jsou poskládány 
do tzv. kaligrafu, jejich grafické uspořádání 
tvoří Stojanův portrét. 
Ke 100. výročí úmrtí této významné osobnos-
ti vytvořil velehradský akademický sochař 
Otmar Oliva umělecké dílo, které symboli-
zuje Stojanovo otcovské srdce. Od letošních 
cyrilometodějských slavností se stalo sou-
částí výzdoby královské kaple zdejší baziliky. 
Bronzová plastika vyjadřuje myšlenku Stoja-
novy štědrosti i jeho nezištnou starost o bliž-
ního. Obsahuje jeho ikonická slova: „Mám, co 
jsem dal druhým.“
O Stojanovo blahořečení požádali Řím čes-
koslovenští hodnostáři těsně před listopado-
vou revolucí a o šest let později papež dekret 
o Stojanových ctnostech a statečnosti potvr-
dil. Papež František pak v r. 2016 tyto ctnosti 
uznal. Nyní chybí už jen poslední krok, aby byl 
Stojan prohlášen za svatého, a tím je zázrak.
(Podle MF Dnes zpracovala Věra Nejezová)

Vánoce Marka Ebena 
3. prosince
Tak máme prosinec a to je doba, kdy se za-
čínám bát zvednout telefon. Hrozí totiž in-
vaze novinářských otázek na téma Vánoce. 
A musím říct, že neexistuje vybrakovanější 
téma, než jsou Vánoce.
Už počátkem listopadu začínají volat zou-
falí novináři, kterým jejich ženské, mužské 
nebo psí časopisy daly tu hroznou povin-
nost připravit vánoční číslo. Ten rozhovor 
má vždy stejný průběh, volá někdo z ča-
sopisu Žena a život nebo Muž a smrt, to je 
jedno, a přijde první otázka: „Jak budete 
trávit Vánoce?“ 
Já říkám: „Doma.“ 
„Máte nějaké vánoční zvyky?“
„Nemám, kromě toho, že jdu do kostela, 
ale to chodím celý rok.“ (Na tváři repor-

téra se objevují první známky nervozity.)
„Kdo u vás peče cukroví?“
„Nikdo.“ (To už vidím, že nervozita noviná-
ře se pomalu mění ve zklamání.)
„Jaké u vás byly Vánoce, když jste byl 
kluk?“
 „Vždycky byly hezké.“ (Novinářovo zkla-
mání přechází v zoufalství a pokládá suges-
tivní otázku s nápovědou.)
„U vás nikdy nehořel stromeček?“ 
 „Nehořel.“ (Novinář je zděšen, z igelitky 
vytahuje červenou vánoční čepičku, dává 
mi ji na hlavu a prosí fotografa, aby mě vy-
fotil na titul. Pak si podáme ruce, novinář 
odchází a říká si, že větší nudu nezažil. Což 
má pravdu.)
Pravda ovšem taky je, že já miluji své nud-
né Vánoce a nepřál bych si zažít nic z toho, 

co by obohatilo vánoční číslo ženského 
časopisu. Myslím, že mám šťastný život – 
a šťastné životy jsou svým způsobem nud-
né. A přesto po nich všichni toužíme.
To, co je na Vánocích vzrušující, je fakt, že 
nám v Betlémě svitla naděje, že tenhle ži-
vot neskončí naší smrtí, a že když Pánbůh 
dá, mohli bychom se takhle šťastně nudit 
na věky věků.
Kdybych vám tedy něco přál k Vánocům, 
přál bych vám, aby se obešly bez velkých 
dobrodružství a překvapení, aby to byly 
Vánoce, které nepotěší redaktory bul-
várních časopisů, přál bych vám, abys-
te se pod stromečkem, který nehoří, 
v kruhu svých milých nejbližších šťastně 
a spokojeně a radostně nudili.

(Z knížky Myšlenky za volantem)
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Kdo nosí dárky?
U nás přece ví každý, že je to Ježíšek! Ale jak 
je to s nadělováním jinde v Evropě?
O vánočním čase se totiž jejími zeměmi po-
hybuje spousta bytostí, jejichž úkolem je – 
pokud možno tajně – dodat vánoční dárky 
až do domu.
Nejpočetněji jsou mezi nimi zastoupeni po-
starší páni s dlouhými vousy: finský bělovou-
sý dědeček Velký Ukko s vysokou červenou 
čepicí i malinký a přihrblý švédský dědeček 
Jultomten obcházejí domy v doprovodu 
skřítků a pidimužíků. V Holandsku přichází 
Mikuláš provázený mouřenínem, v Německu 
Weihnachtsman (Vánoční muž) v dlouhém 
plášti s kapucí, se zrzavými vlasy i vousy, ve 
Francii Pére Noel, celý v bílém, a ve Velké 
Británii (jakož i v Americe a dalších anglo-
saských zemích) se komínem spouští Santa 
Claus, jehož od severního pólu přivezlo na 
saních sobí spřežení a který co do zevnějšku 
je tak něco mezi Mikulášem a dědou Mrá-
zem. Ten zase spolu se Sněhurkou nadělu-
je v  Rusku, ovšem až na Nový rok, kteréžto 
zpoždění je omluvitelné, protože cesta na 
saních až z Čukotky nějakou chvíli trvá.
Hned tři důstojní muži přicházejí ve Špa-
nělsku- jsou to oni tři králové, kteří mají 
svátek 6. ledna; nenechávají však děti zby-

tečně čekat a nadělují už o Štědrém dnu. 
Asi jedinou ženou nosící dárky je italská Be-
fana, dost nevzhledná a dost stará čaroděj-
nice. Přesto má patrně dobré srdce, protože 
dárky přináší. Ale nepřehání tempo, a tak je 
italským dětem předává až 7. ledna.
Pak jsou tu také zvířátka. Některá jsou v do-
provodu vánočních bytostí, některá dokonce 
sama nadělují. Skutečně netradičním „nadělo-
vačem“ je vánoční koza, která nosí dárky nor-
ským dětem, v Holandsku zas již uvedenému 
Mikuláši úspěšně konkuruje vánoční koník.
A u nás? U nás tedy dárky nosí Ježíšek a asi-
stují mu andělíčci. Malé děťátko, které na-
děluje nejtajněji ze všech, tak tajně, že ho 
přitom nikdo nespatřil a nespatří, a tak si ho 
můžeme jenom představovat. Není známo, 
kdo a kdy usoudil, že je to právě Ježíšek, jenž 
o Štědrém večeru vstupuje do našich příbyt-
ků, aby po sobě zanechal dárky pod stromeč-
kem, na něm rozsvítil svíčičky a tajemně zmi-
zel dřív, než dozní cinkot vánočního zvonku. 
Rozhodně však zvolil moc dobře. Dítě, které 
v předvečer svých narozenin samo obdaro-
vává jiné děti, je krásnou a dětskému srdci 
blízkou legendou.
„Milý Ježíšku“, píší mu děti v psaníčkách, 
v  nichž sdělují přání věcná i tak důvěrná, 

jaká by jinému hned tak neprozradily. Mívají 
strach, aby Ježíšek, když je jen tak lehce ob-
lečen, nenastydl, žasnou nad tím, jak dokáže 
plnit přání, obstarat všechny ty dárky a ještě 
je správně rozdělit tam, kam patří. A  zpra-
vidla ještě dlouho poté, co vyjde najevo, 
že dárky pod stromečkem mají na svědomí 
maminka s tátou a další známé a reálné a po-
pravdě ne zrovna poezií a tajemnem opřede-
né bytosti, zůstává nadějeplná pochybnost: 
Co kdyby přece jen…
A tak se rok co rok znovu děti – a my dospě-
lí s nimi – těšíme na Ježíška, který navzdory 
všemu naděloval i v dobách, kdy byl oficiálně 
ignorován, a jehož místo se v tradici našich 
Vánoc přes veškeré pokusy nepodařilo ni-
čím a nikým nahradit. Jak by mohlo – vždyť 
je symbolem respektovaným zdaleka nejen 
věřícími, symbolem svátků, které jsou (měly 
by být) svátky vzájemné blízkosti, radosti 
a dobré vůle.
Přejeme vám, milí spoluobčané, aby všech-
ny dárky, které Ježíškovým jménem nadělíte 
i  dostanete, udělaly velikou radost, a abyste 
se svými blízkými prožili ty nejkrásnější chvíle.

Za redakci Sazovických novin 
Věra Nejezová

Život v italském zajetí
(vzpomínky italského legionáře Bohumila Tetoura)

„BOŽSKÁ ASINARA“  
(OSTROV, KDE B. TETOUR TRÁVIL ZAJETÍ)
Nikdy v životě jsem se tak neměl a už také 
nikdy mít nebudu!
Ten pocit absolutního bezpečí po více než 
dvouleté každodenní nejistotě života či zdra-
ví! V zajetí budu tak dlouho, dokud tato hroz-
ná válka neskončí, a pak se vrátím do klid-
ného života, který budu prožívat spokojeně 
a šťastně ve věčném míru, bez bojů a válek! 
Ta výborná strava, ta tak bohatě zásobená 
kantina! To příjemné a zdravé přímořské 
podnebí, ten bezstarostný pobyt na písečné 
pláži u  moře, to nádherné koupání v moři! 
Ach, to byly časy! To jsou vzpomínky!  Neza-
pomenutelná Asinara, blažená III.Perioda!

STRAVOVÁNÍ
Dobře, třikrát denně jsme jedli. Ráno černou 
kávu v pokoji, kterou nám sluhové přinesli 
až do postele a kterou jsme si upravovali na 
bílou slazeným kondenzovaným mlékem 
v  konzervách, které byly do Itálie dováženy 
z Ameriky.  Pak oběd a večeře v jídelně. Vařili 
nám naši čeští kuchaři – zajatci naše dobrá 
česká jídla, někdy i vepřovou, knedlík a zelí, 
často i dobrýmoučník, třeba jablkový závin. 

Nejčastěji však bývalo skopové, upravené na 
různé a různé způsoby. Říkám proto, že jsem 
si tam odjedl skopové pro celý svůj život. 
Maso ovšem nebylo denně, ani knedlíky, pře-
vládala rýže, makarony, brambory, ale kucha-
ři byli výborní, dělali prostě zázraky. Časem 
nám zachutnala i italská kuchyň, rádi jsme 
jídávali všelijak upravenou rýži, různé náky-
py a rizota. Zvykli jsme si i na pasta asciuttu, 
makarony s rajskou omáčkou (tím autor mys-
lí špagety), kteréžto italské národní jídlo jsme 
se brzy naučili i po italsku jíst, to je tak, že 
jsme je nekrájeli, ale tak, jak byly dlouhé, ob-
ratně namotali na vidličku a rychle, dříve než 
se rozmotaly, dávali do úst. Dobrý byl i „gra-
nátnický pochod“ – „Grenadierenmarsch“, 
nemohu nikde zjistit proč se tomu jídlu ta 
říkalo. Byly to makarony s brambory, všech-
no pěkně opečené. A výborné byly husté po-
lévky, hodně zeleniny. Mastilo se dostatečně 
přírodním olejem. Tato po italsku připravená 
jídla by nám nebyla chutnala, kdybychom je 
byli hustě nesypali nastrouhaným parmezá-
nem, zejména polévky. Parmezánu bylo vždy 
na stole dost, jedna velká mísa pro šest osob. 
V prvních dnech se vyskytly „závodní šestky“, 
jejichž členové všechno snědli a ještě měli 

hlad a jiné, kde mnoho jídla šlo ze stolu zpět. 
Tož později jsme se rozsadili tak, že jednu 
šestku tvořili tři hladovci a tři „frfňové“. Pak 
byly ze stolů odnášeny  mísy prázdné a všich-
ni strávníci odcházeli spokojeni a syti.
Po jídle bývala černá káva, ovoce a k jídlu na 
zapití víno.

RECEPT NA „PASTAŠUTU“ 
Nedávno se mi podařilo od rozené Italky 
tento recept získat a uvádím ho v plném zně-
ní. Snad se někdy někdo pokusí tu italskou 
„pastašutu“, jak jsme té dobrotě říkali, i u nás 
připravit.
Pasta asciutta 
Pro dvě osoby – 25 dkg spaghetti – makaronů.
Napřed se připraví omáčka: na malý kastrólek 
se dá 5 dkg másla a jedna cibule, velmi tence 
nakrájená. Když zčervená, přidá se 10 dkg mle-
tého masa (není-li maso, aspoň 5 dkg špeku 
jemně nasekaného nebo 10 dkg vařeného ho-
vězího masa – zbytky), sůl, pepř a nechá se vše 
trochu smažit. Potom se přidá sklenice teplé 
vody, v níž byly napřed rozpuštěny dvě po-
lévkové kostky a dvě lžičky rajského protlaku 
(nejlépe však 2-3 čerstvá rajčata jemně rozse-
kaná). Toto se nechá pomalu, ale p o m a l u ! 
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vařit a dusit aspoň půl hodiny, ale sem tam se 
to musí míchat, aby se to nepřipálilo, dřevěnou 
vařečkou. Kastrólek musí zůstat přikryt!
Ve zvláštní nádobě se vaří voda, již osolená, ale 
musí vřít! Do ní se vloží spaghetti a nechají se 
vařit pod pokličkou a stále se míchají a dává se 
pozor, aby voda nepřetékala – to trvá 10 – 15 
minut. Pak se ocedí a polejí omáčkou, zamí-

chá se to a posype strouhaným parmezánem.
Zůstane-li trochu spaghettů, tak se nechají na 
druhý den a hodí se znovu na kastrólek a ne-
chají  se trochu opéci.
I v Praze si mohl svého času labužník po-
chutnati na výborné „pastašutě“, jak jsem se 
sám přesvědčil, a to v malé italské vinárničce, 
která bývala na tom malém náměstíčku za 

Národním divadlem, zrovna proti vchodu na 
Slovanský ostrov.
Mějme na paměti, že zápisky Bohumila Te-
toura vznikly před více než šedesáti lety. 
V té době u nás ještě italská kuchyně nebyla 
tak známá a oblíbená jako v dnešní době. 
Proto i recept na špagety působil víceméně 
exoticky.
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Pohyb obyvatelstva za období červenec – říjen 2023 v obci Sazovice

KADEŘNICTVÍ JANA MORAVCOVÁ

 STŘEDA 8.30–12.00
 ČTVRTEK 8.30–12.00
 PÁTEK 8.30–12.00  

(podle objednávek 16.00–19.00 hodin)

Objednávat se můžete na tel. čísle  
605 436 848 nebo přímo v kadeřnictví.

OBECNÍ ÚŘAD – ÚŘEDNÍ HODINY

PONDĚLÍ 7.30–11.00,  14.00–17.30
STŘEDA 7.30–11.00,  14.00–17.30

Tel.: 577 121 500, 725 121 141

OBECNÍ KNIHOVNA SAZOVICE

Otevřeno KAŽDÝ ČTVRTEK  
odpoledne od 14.00 do 19.30 hod.

E-mail: knihovna.sazovice@email.cz 
Tel.: 732 531 400

PEDIKÚRA

Tel.: 605 261 375

POTRAVINY SAZOVJANKA

 PONDĚLÍ 7.00–16.00
 ÚTERÝ 7.00–16.00
 STŘEDA 7.00–16.00
 ČTVRTEK 7.00–16.00
 PÁTEK 7.00–16.00
 SOBOTA 7.00–10.00

Tel.: 739 341 167

POHOSTINSTVÍ

 PONDĚLÍ–ČTVRTEK 16.00–22.00
 PÁTEK 16.00–23.00
 SOBOTA 14.00–23.00
 NEDĚLE 10.00–22.00

Informace pro občany

PROVOZNÍ DOBA SBĚRNÉHO DVORA

V letním období (1. 3.–30. 11.)
ÚTERÝ 16:00–19:00  
ČTVRTEK 10:00–12:00 16:00–19:00
SOBOTA 09:00–15:00  
 polední přestávka 12:00–12:30

V zimním období (1. 12.–28. 2.)  
ÚTERÝ 16:00–18:00  
ČTVRTEK 10:00–12:00 16:00–18:00
SOBOTA 09:00–15:00   
 polední přestávka 12:00–12:30


